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Europeiska kommissionens konsultation: Legal proposal on information to patient 

Genom kommissionens konsultation har Sveriges läkarförbund fått del av rubricerade förslag 

och vill lämna följande synpunkter. 

 

Sveriges läkarförbund är kritiskt till att läkemedelsindustrin skall tillåtas direktinformera 

patienter om receptbelagda läkemedel.  

 

Välinformerade patienter stärker sin ställning i vården. En välinformerad patient kan också 

göra genomtänkta val och att ta större ansvar för sin hälsa vilket borgar för god följsamhet till 

ordination.  

 

Sveriges läkarförbund vill framhålla att det i första hand är via den behandlande läkaren som 

patienten skall bli välinformerad. Det är den förskrivande läkaren som skall stå för den 

huvudsakliga informationen om läkemedel till patienten. Det handlar inte bara om 

information om enskilda preparat. Patienten måste utifrån sin unika situation få information 

om olika behandlingsmöjligheter, såväl olika läkemedel som andra behandlingsinsatser och 

göras delaktig i beslutsprocessen kring val av behandling. Därför är tillräckliga resurser för 

adekvat och oberoende fortbildning till läkarkåren inom läkemedelsområdet mycket viktigt. 

 

Utöver den information som ges vid patient-läkar mötet skall patienten naturligtvis kunna 

söka och få mer information om sin sjukdom och om läkemedel Det viktiga är då att 

informationen är objektiv och av hög kvalitet. Det är svårt att se, även om det är 

kommissionens utgångspunkt, hur det skall gå att skilja information från marknadsföring om 

läkemedelsindustrin tillåts direktinformera patienter. Många patienter, särskilt de som 



drabbats av någon allvarlig sjukdom, söker all information. Det kan vara svårt att som patient  

hålla isär vad som är sjukvård och vad som är information om ett läkemedel. Risk finns att  

industrin vinklar informationen så att den passar just de preparat som de vill sälja. Det är 

doktorn och inom sjukvården som man kan ha helhetssynen. 

 

Det är troligt att direktinformation till patienten från industrin skulle komma att inriktas på 

nya läkemedel. Det skulle öka trycket på förskrivare och risken för snabb introduktion och 

bred förskrivning av läkemedel med begränsade säkerhetsdata. Det blir än viktigare, för att 

förskrivare skall kunna bemöta patientens önskemål och motivera sina val av behandling, att 

ökade resurser avsätts för fortbildning.  

 

Dock är utvecklingen sådan att patienter söker information om sin sjukdom och om läkemedel 

på internet och kommer då även in på reklamsidor (från tredje land). För att väga upp detta 

menar vi att ett samarbete mellan sjukvården och andra aktörer på området i syfte att ta fram 

bra producentoberoende läkemedelsinformation till patienten borde främjas. Även 

informationen i bipacksedlarna bör förbättras. I Sverige har patienterna i dag tillgång till 

information bl a via Läkemedelsverkets (behörig myndighet) webbplats, Patient-FASS1 och 

apoteken. 
 

En harmonisering borde alltså snarare (än att tillåta industrin att direktinformera patienter) 

borga för att oberoende information av hög kvalitet riktade till patienter finns att tillgå inom 

hela EU. 

 

Med vänlig hälsning 

 

Mikael Rolfs    Susann Asplund Johansson 

Ordförande     Utredare 

Rådet för läkemedel och medicinteknik  Sveriges läkarförbund 

Sveriges läkarförbund 
                                                            

1  FASS (Farmaceutiska Specialiteter i Sverige) är en sammanställning av läkemedelsfakta från 
läkemedelsindustrin till olika förskrivare av läkemedel. För allmänheten finns den så kallade Patient-FASS, med 
ett språkligt anpassat innehåll. 

 


